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  Záznam ze 16.  zasedání  

      Předsednictva Rady vysokých škol,  

které se konalo 15. prosince 2022  

 

 

Zasedání probíhalo prezenčně v prostorách Malé auly Karolína Univerzity Karlovy a on-line prostřednictvím  

MS Teams.  

Zasedání se zúčastnili hosté: 

• prof. PaedDr. Radka Wildová, CSc. - náměstkyně sekce vysokého školství, vědy a výzkumu MŠMT 

• Mgr. Kadlecová, Ministerstvo obrany, oddělení vysokých škol  

• Ing. Radim Ryška, Centrum pro studium vysokého školství  

• Dr. Petr Dolanský, Vysokoškolský odborový svaz  

1. Zahájení  

Zasedání zahájil předsedající prof. Skládanka. Následně představil účastníkům zasedání program. Poté 

předsedající představil návrhovou komisi a požádal členy Předsednictva Rady vysokých škol o hlasování.  

 

Předmět hlasování:  

Předsednictvo Rady vysokých škol schvaluje program 16. zasedání Předsednictva Rady vysokých škol. 

 
Program zasedání byl schválen 23 hlasy.  

 

Předmět hlasování: 

Předsednictvo Rady vysokých škol schvaluje návrhovou komisi ve složení: členové užšího předsednictva,   
doc. Dr. Ing. Vlasta Radová, JUDr. Lenka Valová, JUDr. Ing. Mgr. Marek Hodulík a RNDr. Pavel Popela PhD.  

a Ing. Michal Farník. 
 

Návrhová komise byla schválena většinou hlasů. 

2. Zprávy z užšího Předsednictva 

Předseda Rady vysokých škol prof. Pospíšil seznámil přítomné se zprávami z užšího Předsednictva. Upozornil 

přítomné na Konferenci k hodnocení Metodiky 17+, která se koná tento den ve 13:30 hod v Národní technické 

knihovně.  

 

Plánovaná a uskutečněná jednání 

 Konference k hodnocení Metodiky 17+ v Ballingově sále Národní technické knihovny dne 15. 12. 2022. 

 Účast Ing. Michala Farníka na zasedání Národní rady pro kvalifikace 7. 12. 2022 
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 Účast prof. Milana Pospíšila a PhDr. Pavla Dolečka (z UK) na 4. schůzi podvýboru pro vědu a vysoké 

školy, která se uskutečnilo dne 6. 12. 2022  

 Pozvánka na 2. jednání Rady pro programy Erasmus+ a Evropský sbor solidarity, které se uskuteční  

20. 12. 2022. 

 Pozvánka na mezinárodní konferenci Vědecké diplomacie mezi vědeckou spoluprací a reálpolitikou, 

která se uskutečnila dne 13. 12. 2022 

 Jednání Reprezentativní komise pro rozpis rozpočtu veřejných vysokých škol 30. 11. 2022.  

 Zasedání Fóra předsedů Akademických senátů, Zlín 24. 11. 2022. 

 19. 12. 2022 ve Velké aule Karolina proběhne jmenování profesorů 

Nominace 

 Udělen souhlas s doplněnými návrhy osob k zařazení do Seznamu hodnotitelů NAÚ. 

Různé  

 Omezený provoz Agentury v době od 19. 12. 2022 do 31. 12. 2022. 

Dr. Valová doplnila informace zprávou o proběhlém zasedání zaměřeném na Centralizované rozvojové 

projekty. Požadavky byly ve výši 210 mil., rozpočtované prostředky jsou ve výši 160 mil. Informovala, že 

ministerstvo školství alokovalo finanční prostředky na některé rozvojové projekty. Doc. Radová navázala 

informací o konferenci zaměřené na snižování administrativní zátěže v oblasti vědy, výzkumu a inovací. Prof. 

Skládanka doplnil informaci o jednání Fóra Akademických senátů, které proběhlo ve dnech 24. – 25. listopadu 

na Univerzitě T. Bati ve Zlíně. Tohoto jednání se zúčastnila i náměstkyně prof. Wildová. Paní náměstkyně zde 

informovala o novele zákona o vysokých školách. Mezi diskutované otázky patřila nominace členů Rady pro 

vnitřní hodnocení na veřejných vysokých školách, byly diskutovány zkušenosti veřejných vysokých škol 

z oblasti RVH a z oblasti financování veřejných vysokých škol. V rámci diskuse předsedové Akademických 

senátů sdíleli zkušenosti v oblasti voleb rektorů na vysokých školách. 

 

Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy z užšího Předsednictva Rady vysokých škol. 
 

Usnesení bylo většinou hlasů. Nikdo z účastníků nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  

3. Informace ze Studentské komory Rady VŠ 

Předseda Studentské komory Rady vysokých škol Ing. Michal Farník seznámil přítomné s informacemi ze 

Studentské komory. 

 Aktuálně se Studentská komora zabývala vyúčtováním Board Meetingu ESU, které proběhlo začátkem 

listopadu v Praze: Spoluúčast SK RVŠ z rezervy zatím 207 200,- (strava v seminární části) + nemáme 

informace o cestovních nákladech funkcionářů ESU. Celkové náklady na akci přes 2,5 mil Kč (CRP, 

účastnické poplatky, příspěvek univerzit a doplatek z rozpočtu SK RVŠ. 

 Přípravy oslav 30. výročí SK RVŠ 

 Memorandum o spolupráci se středoškoláky (podpis 22.11.). Založení „Studentské konference ČR“ pro 

společná studentská témata 

 Personální změny v Předsednictvu SK RVŠ 

 Zaslání informací o aktivitě členů předsedům Akademických senátů  
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Z reprezentativní činnosti Ing. Farník zmínil konferenci CZEdukon, které proběhla v O2 aréně a zabývala se 

problematikou internacionalizací s ohledem na Evropské univerzity a virtuálními mobilitami.  Zmínil obsáhlou 

debatu týkající se zdražování kolejí, zejména na České zemědělské univerzitě.  

Prof. Pospíšil ocenil zcela profesionální vystupování zástupců Studentské komory na proběhlých 

konferencích a zejména organizaci Board Meetingu European Student Union. Zmínil také oslavy 30. výročí 

Studentské komory Rady vysokých škol, které proběhnou v Brně.  

Dr. Valová podpořila svým stanoviskem nutnost se věnovat problematice spojené s navyšováním cen 

kolejného. Je třeba hledat cestu, jak studentům ekonomicky pomoci, a to i s ohledem na zvyšující se ceny 

stravování. Dále zmínila, že v rámci Centralizovaných rozvojových projektů bude prostřednictvím jednoho 

projektu podpořena činnost SK RVŠ. Ekonomická komise RVŠ se této problematice věnovala.  

Dr. Michálek –  informoval o situaci ohledně cen kolejného na ČZU. Vedení univerzity přišlo s poměrně velkým 

navýšením způsobeným tím, že zafixované ceny energií končí v prosinci 2022 a plánované 46 %-ní navýšení se 

týká dorovnání nízkých cen z minulosti. K tématu proběhla rozsáhlá diskuse v rámci Akademického senátu, 

bylo konstatováno, že mimo doplňkovou činnost nemůže univerzita hradit příspěvek na ubytování z dotací. 

Škola však nemůže podpořit pouze studenty ubytované na kolejích. Za vhodnou cestu senátoři proto považují 

podporu na ubytování směrovat na všechny studenty, nikoliv pouze na studenty ubytované na kolejích.  

Ing. Farník doplnil informaci, že otázka spotových cen energie se netýká jen ČZU, ale také ostatních univerzit. 

Zmínil odlišný přístup třeba na ČVUT, kdy předtím, než dojde ke zvýšení cen kolejného, bude provedena 

analýza ekonomických a sociálních dopadů po zavedení spotových cen energií. Vyslovil názor, že Studentská 

komora chápe nutnost zvyšování cen ubytování na kolejích, ale je mu známo, že fakulty mají k dispozici úspory 

ve fondech a proto nechtějí, aby tato zátěž byla přenesena zcela výhradně na studenty. Možnost řešení vidí 

například v účelových stipendiích. Plošné podpory samozřejmě vítají.  

Dr. Valová informovala, že vysoké činnosti nemohou přímo dotovat ubytování na kolejích, zmínila možnost 

aktivace stipendijních řádů a možnost pomoci studentům formou zvýšení ubytovacího stipendia, což se 

ovšem odrazí v čerpání rozpočtu vysokých škol. Akademický senát je orgánem, který o rozpočtu definitivně 

rozhoduje.  

Dr. Hodulík upozornil, že přijetím usnesení vyvolá potíže v oblasti střednědobého výhledu. Navrhl doplnění, 

aby se apel netýkal jen vysokých škol, ale dlouhodobé řešení by mělo být v kompetenci Vlády ČR nebo 

ministerstva školství.   

Ing. Farník doplnil, že problematikou se pravidelně zabývá při svých jednáních Reprezentativní komise a je 

obsaženo i v zápisech, proto doporučuje ponechat usnesení v navrženém znění.  

Prof. Pospíšil tento postup podpořil s tím, že na příštím jednání Předsednictva lze tuto problematiku znovu 

otevřít a obrátit se s žádostí o systémovou pomoc na MŠMT. 

 

Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol podporuje usnesení Studentské komory: 

Studentská komora Rady vysokých škol apeluje na vysoké školy, aby nepřenášely veškerou finanční zátěž 
spojenou se zvýšenou cenou energií na studentky a studenty. Koleje mají sloužit jako dostupná alternativa 
k nájemnímu bydlení v univerzitních městech, kde tato možnost smazává nerovnosti k přístupu ke 

vzdělávání.  
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Při zvyšování cen kolejného a stravy by měly vysoké školy přijít s mechanismem pomoci ohroženým 

studentům a studentkám pomocí ubytovacího stipendia nebo stipendií na pomoc v tíživé finanční situaci. 

 
Usnesení bylo schváleno počtem 34 hlasů. Nikdo z účastníků nebyl proti a nikdo se nezdržel hlasování.  

 
Prof. Pospíšil navrhl finančně podpořit Studentskou komoru z úspor Rady vysokých škol za profesionální 
organizaci mezinárodních studentských akcí v rámci předsednictví ČR. 

 

Usnesení: 
Předsednictvo Rady vysokých škol podle zásad hospodaření Studentské komory Rady vysokých škol 
navyšuje finanční prostředky na činnost Studentské komory v roce 2023 o 200 000 Kč s ohledem na 
spolufinancování organizace prestižního Valného shromáždění ESU. 

 

Usnesení bylo schváleno počtem 34 hlasů. Nikdo z účastníků nebyl proti a 1 účastník se zdržel hlasování.  
 

Usnesení: 

Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí zprávy ze Studentské komory Rady vysokých škol. 
 
Usnesení bylo schváleno počtem 36 hlasů. Nikdo z účastníků nebyl proti a nikdo se nezdržel hlasování.   

4. Ekonomické informace 

Dr. Valová se ve svém vystoupení zabývala Státním rozpočtem pro oblast VaVaI a VŠ na rok 2023. Zaměřila 

se na specifické ukazatele státního rozpočtu na rok 2023 pro oblast vysokých škol. Zmínila výdaje na vědu, 

výzkum a inovace v letech 2018-2025 a střednědobý výhled na roky 2024-25. 

Ve druhé části své prezentace se seznámila přítomné s výsledky jednání Reprezentativní komise, které 

proběhlo 30. 11. 2022. 

Předsednictvo RVŠ 24. 11. 2022 uložilo svým zástupcům v Reprezentativní komisi MŠMT: 

- vyjádřit se k negativnímu dopadu rozdělení částky 800 mil. Kč určených na krytí zvýšených 

energetických výdajů VŠ cestou ukazatele F, 

- doporučit ministerstvu zvážit institucionální povahu zbývající částky nárůstu rozpočtu ve výši 500 mil. 

Kč a přehodnotit záměr alokovat je VŠ prostřednictvím K, 

- doporučit ministerstvu upřednostnit nárůst prostředků určených na specifické potřeby studentů 

oproti nárůstu prostředků na U3V, 

- doporučit ministerstvu hledat cesty možného posílení mzdových prostředků pro umělecké obory, a to 

v součinnosti s ČKR.  

Na závěr svého vystoupení dr. Valová shrnula závěry z jednání Reprezentativní komise:  

 zástupci obou reprezentací jednoznačně důrazně upozornili na vysoce negativní situaci ve mzdové 

oblasti zajištění činnosti VVŠ, která je i s ohledem na celkový vývoj mezd v národním hospodářství 

nadále neudržitelná, 

 nám. Wildová deklarovala stejný názor na mzdovou situaci na VVŠ i ze strany MŠMT a potvrdila nutnost 

dalších jednání o dané věci s MF a vládou ČR, a to nejen ve vztahu k přípravě rozpočtu 2024, ale dle 

reálného vývoje ještě i pro rok 2023, 

 byla potvrzena nezbytnost rozepsat nárůst 800 mil. Kč přes ukazatel F, 

 byla objasněna nutnost rozpisu 500 mil. Kč přes ukazatel K (vládou požadované posílení kvality), 
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 zástupci Rady VŠ upozornili na nutnost navýšit prostředky na specifické potřeby studentů – souhlas  

s tím, že jde o vážný narůstající problém, ovšem řešení v rámci rozpočtu 2023 není možné  

v odpovídající výši, bude řešeno v dalších obdobích, 

 na základě jednání MŠMT s reprezentacemi VŠ bylo doporučeno navýšit ukazatel K u segmentu 1 – UVŠ 

– o 40 mil. Kč. 

Dr. Valová dále informovala o nových podkladech předložených při jednání zahrnujících vývoj počtu studentů 

od roku 2011. Předpokládá se, že nárůst demografického vývoje se začne projevovat v roce 2025. Dalším 

podkladem, který byl k dispozici při jednání Reprezentativní komise je přehled plnění ukazatele A 

rozpočtového okruhu I – vývoj počtu studentů a vývoj průměrného koeficientu ekonomické náročnosti (KEN). 

Prof. Pospíšil doplnil informaci týkající se podpory ve výši 40 mil. Kč pro ukazatel K pro čtyři umělecké veřejné 

vysoké školy, a to v souvislosti s usnesením, které na jeho návrh předsednictvo RVŠ přijalo na listopadovém 

zasedání. Upřesnil, že v mezidobí mezi zasedáním Předsednictva Rady vysokých škol ve Zlíně a jednáním 

Reprezentativní komise proběhlo jednání s předsedou ČKR, předsedou Vysokoškolského odborového svazu 

(VOŠ) i se zástupci MŠMT. Byla provedena podrobná analýza výše mezd na uměleckých vysokých školách a na 

ostatních uměleckých fakultách, vše v kontextu porovnání s úrovní mezd na ostatních typech fakult vysokých 

škol ČR a rovněž i s úrovní platů v regionálním školství. Z této analýzy vyplynulo, že výrazně nejhorší, až 

kritické, v porovnání s ostatními fakultami, a to včetně uměleckých, jsou mzdové podmínky na všech čtyřech 

uměleckých vysokých školách. Z tohoto důvodu, po dohodě obou reprezentací a VOŠ a po souhlasném 

stanovisku MŠMT, bylo schváleno navýšení rozpočtu v ukazateli K ve výši 40 mil. Kč pro zmíněné čtyři 

umělecké veřejné vysoké školy v segmentu 1. Reprezentativní komise však konstatovala, že se nejedná  

o systémový krok, ale o okamžité řešení krizové situace v mzdové oblasti na uměleckých veřejných vysokých 

školách. Bylo deklarováno, že problematika nízkých mezd obecně zůstává hlavním tématem dalších jednání 

na úrovni ministerstva a vlády ČR a problematice mezd ve vysokém školství se reprezentace budou věnovat 

zejména při přípravě státního rozpočtu na rok 2024, kdy bude usilováno o posílení mzdových tarifů i na 

ostatních typech fakult (další v pořadí fakulty s nejnižšími mzdami jsou filozofické fakulty nebo fakulty 

zdravotnických či sociálních studií). Odkázal na materiál, který byl zpracován pro PSP a je k dispozici na 

webových stránkách RVŠ. 

Mgr. Kadlecová tlumočila, že akademickou obcí není příliš šťastně přijímán podnět k návrhu na navýšení 

příspěvku pro financování studentů se specifickými potřebami na úkor příspěvku na financování U3V. Členové 

Asociace U3V toto rozhodnutí nevnímají příznivě, protože příspěvek pro U3V je dlouhodobě ve stejné výši  

a jeho snížení nepovažuje za přínosné. Dr. Stráský se připojil a tlumočil shodný postoj Prezidenta Asociace 

U3V  ohledně uvedené formulace. Prof. Skládanka upřesnil, že došlo k mylnému pochopení formulace  

a z jednání Reprezentativní komise vyplynulo, že se nejednalo o zvýšení prostředků pro studenty se 

specifickými potřebami na úkor financování U3V a naopak podkapitola, která zahrnuje financování jak U3V, 

tak studentů se specifickými potřebami má být posílena. 

Dr. Valová připomněla, že otázka vzešla v okamžiku, kdy ministerstvo otevřelo rozpočtový okruh IV a bylo 

konstatováno, že počty studentů se specifickými potřebami narůstají a v souvislosti s inkluzí v regionálním 

školství budou nadále narůstat, a proto bylo nutné se touto otázkou zabývat. 

Dr. Michálek se dotazoval dr. Valové, zda by nebylo vhodné formulovat usnesení zaměřené na posílení 

střednědobého rozpočtového výhledu pro r. 2024 a 2025. Dr. Valová vysvětlila, že usnesení zaměřené na 
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střednědobý výhled bylo přijato při předchozím zasedání Předsednictva Rady vysokých škol a doporučila začít 

se střednědobým výhledem pro oblast vysokého školství se intenzivně zabývat od začátku roku.  

Dr. Libuše Svobodová se připojila s dotazem na možnost navýšení investic ze strany MŠMT na plánované 

rekonstrukce a opravy v souvislosti s nárůstem cen. Dr. Valová vysvětlila, že existuje Investiční program 

rozvoje vysokých škol, který je schvalován vládou ČR, a jednotlivé investiční akce by měly být vysokými 

školami realizovány do roku 2025. Momentálně je situace taková, že MŠMT nemá možnost použít jiné než 

schválené celkové investiční prostředky, které jsou Vládou ČR pro tento účel vyhrazeny, jedinou navrženou 

možností je přehodnocení jednotlivých investičních akcí. Nový program se začne připravovat až v roce 2025.  

Dr. Říha navázal návrhem, zda by nebylo vhodné v souvislosti s touto problematikou oslovit přímo 

Ministerstvo financí. 

 
Usnesení: 

Předsednictvo Rady vysokých škol opětovně důrazně upozorňuje na nutnost řešení výrazného, stále se 
prohlubujícího podfinancování zejména mzdové oblasti činnosti VVŠ a vyzývá vládu ČR k systémovému 
řešení této problematiky. 

 

Předsednictvo Rady vysokých škol bere na vědomí informace o závěrech jednání Reprezentativní komise 
MŠMT. 

 
Usnesení bylo přijato počtem 38 hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování.  
 

5. Vystoupení hostů 

Předsedající přivítal paní náměstkyni sekce vysokého školství, vědy a výzkumu MŠMT prof. Radku Wildovou. 

Paní náměstkyně v úvodu svého vystoupení vyjádřila spokojenost s výsledky dosaženými v rámci 

Předsednictví ČR v Radě EU. Zmínila setkání náměstků, ministrů školství pro vzdělávání na vysokých školách, 

podnětné konference. Dále navázala informací o stavu přípravy novely zákona o vysokých školách. Návrh je 

v současné době připomínkován paní ministryní Langšádlovou, očekává se, že ve druhé polovině ledna bude 

návrh předán do vnějšího připomínkového řízení. Paní náměstkyně dále hovořila o situaci v souvislosti 

s financováním velkých výzkumných infrastruktur – zmínila, že byl schválen krizový návrh zpracovaný MŠMT. 

Financování velkých výzkumných infrastruktur bude pro nejbližší období zajištěno, postupně však bude 

precizováno hodnocení těchto organizací. Navázala otázkou financování v souvislosti s jednáním 

Reprezentativní komise. 

 

Ing. Farník informoval paní náměstkyni, o přijatém usnesení v souvislosti se zvyšováním cen ubytování na 

kolejích a zmínil, že by uvítal diskusi k valorizaci příspěvku U a J na ministerské úrovni.  

 

Dr. Valová  se zapojila do diskuse s dotazem k ukazateli F ve výši 800 mil. a uvedla , že vysoké školy by uvítaly, 

aby byla ze strany ministerstva vyhlášena výzva pro vysoké školy na základě, které se mohou o tyto prostředky 

hlásit. Druhý podnět se týkal podpory ukrajinských studentů – vztahující se nejen na studenty, kteří přišli po 

20. únoru. Očekává, že přidělení finančních prostředků bude rovněž na základě výzev, proto by uvítala brzký 

termín jejich vyhlášení. V této souvislosti vznesla rovněž dotaz ohledně financování krátkodobých pobytů 
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studentů. Zmínila se také o problematice investic, která byla na dnešním jednání diskutována. Uvedla, že 

v této oblasti se školy potýkají s problémy v souvislosti se zvýšením cen stavebních prací a výší inflace.  

 
 

6. Různé  
 
Prof. Skládanka otevřel záležitost související se zákonem o veřejných zakázkách a zákonem   

o evidenci skutečných majitelů. Konstatoval, že výklad některých bodů v daných zákonech vede k tomu, že 

vysoké školy muset provádět kontrolu všech účastníků vstupujících do výběrového řízení bez ohledu na výši 

zakázky u všech účastníků, kteří do výběrového řízení vstupují. Možnost nahlédnout do veřejných databází 

však mají pouze ty orgány, které jsou účastny v trestním řízení. Nabízí se otázka, jakým způsobem veřejné 

vysoké školy mohou ověřovat účastníky výběrového řízení. Požádal přítomné, aby tento problém tlumočili na 

svých vysokých školách. Pokud by školy shledaly tuto problematiku za závažnou, zabývalo by se jí lednové 

zasedání Předsednictva Rady vysokých škol.  

 

Dr. Říha informoval, že přístup do registru skutečných majitelů nebyl zrušen, ale přístup do něho mají 

subjekty, které mohou osvědčit svůj skutečný zájem, čímž výběrové řízení ve své podstatě je. 

 

Dr. Valová reagovala, že se jedná nejen o administrativní zátěž, ale také o racionální interpretaci podmínek. 
Zmínila, že je připravena se diskuse zaměřené na problematiku výběrových řízení při příštím jednání zúčastnit.  

 
Dr. Stráský dále upozornil na problematiku nakládání s fondy.  
 

 
Usnesení 

Velké výzkumné infrastruktury patří k důležitým složkám fungování vědy a výzkumu ČR a udržují 
konkurenceschopnost české vědy v celosvětovém měřítku. Předsednictvo Rady vysokých škol vítá, že se 

podařilo vyjednat alespoň krizové financování velkých výzkumných infrastruktur pro následující období.  
Nicméně bude i nadále nutné věnovat pozornost zajištění nezbytného financování mezinárodně vysoce 

hodnocených velkých výzkumných infrastruktur. Současně je ale třeba věnovat pozornost i financování 
výzkumu mimo velké výzkumné infrastruktury.  

 

Usnesení bylo přijato počtem 27 hlasů, nikdo nebyl proti, nikdo se nezdržel hlasování. 
 

Protože již nebyly žádné další příspěvky, poděkoval předsedající účastníkům za aktivní účast a zasedání 

ukončil.  

 

Kompletní záznam jednání bude k dispozici do 23. 12. 2022 v členské sekci na www stránkách Rady vysokých 

škol. 

 

 

 

 

 

Nejbližší řádné zasedání Předsednictva Rady vysokých škol se bude konat dne 19. ledna 2022. 

Nejbližší řádné zasedání Sněmu Rady vysokých škol se bude konat dne 9. února 2023. 

http://www.radavs.cz/
http://www.radavs.cz/

